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Slovo úvodem 
 

Vážení spoluobčané, milí čtenáři, 
 

informací, témat a problémů s nimi spo-
jených stále přibývá. Na úvod si proto připome-
neme, že myšlení a přemýšlení má svou nezastu-
pitelnou úlohu v životě člověka. Stěžejní body, 
které bychom Vám pak rádi představili, jsou dva. 
Prvním z nich je lepší informovanost vás, občanů, 
ze strany vedení města. Tedy, co se bude kon-
krétně na zastupitelstvu projednávat. Co si bude-
me povídat, kolikrát člověk z bodů pozvánky 
vůbec nevytuší, o čem vlastně bude řeč. Druhým 
bodem je nová změna územního plánu, týkající 
se lokality za ulicí Lazna. Pokládáme za důležité, 
aby se člověk zamyslel, jestli všechno nové vede 
nutně ke zlepšení situace. Myšlení má opravdu 
nezastupitelnou úlohu! Na dalších řádcích se 
můžete začíst do rozhovoru s jihočeskou osob-
ností, Mgr. Šimonem Hellerem. Mimochodem, 
redakce HL mu srdečně blahopřeje k narození 
čtvrtého dítěte, a přeje hodně zdraví. 

Na závěr bychom Vás opět rádi seznámili 
s průběhem zatím posledního zasedání Zastupi-
telstva města Lišov a řekli něco málo k odpadům. 

 
Váš redakční tým 

 

 
Nehmotné nic 
 

Ono se to do současnosti 
ani moc nehodí, doba tomu 
nepřeje. Psát o myšlení. 
Anebo dokonce přemýšlet 
o myšlení. Lze to vůbec? 
Umíme to ještě? Vždyť je 
to takové nehmotné nic, 
omezené stěnou klenby 
lebeční, dům za to nepo-

stavíte, peníze vám to nepřinese. Samo o sobě 
toho vlastně moc nevyřeší, neinvestuje, nekomu-
nikuje, nezachrání životní prostředí ani památky, 
jimiž jsme obklopeni. Ale přece. Zkusme si vytvo-
řit představu, v níž by se spojilo několik dobrých 
myšlenek v jeden smysluplný cíl. Jejich autoři by 
se možná neshodli úplně na všem, ale snažili by 
se nalézt společnou cestu mířící ku prospěchu 
většině. Mluvili by spolu otevřeně. K myšlence to-
tiž patří dialog. Uvažte sami, to už alespoň trochu 
stojí za … za přemýšlení. Nejsem politolog, ale 
jsem si vědom konzervativního přesvědčení. 
Nejsem ekonom, ale přistupuji k hospodaření 

svědomitě. Nejsem právník, ale vnímám překračování zákonů 
a politickou manipulaci s veřejností. Nejsem filozof, ale umím 
přemýšlet. Nejsem pedagog, ale ctím školu. Nejsem ekolog, 
ale znám ducha přírody a zdravého prostředí. Nejsem architekt, ale 
chápu úmysl a hmotné dědictví po našich předcích. Málokdo tím 
vším skutečně je. Nikdo z nás přece nemůže být odborníkem 
na všechno, jakkoliv to třeba tvrdí anebo si to o sobě myslí. Proto je 
v rozhodování člověka tolik důležité myšlení. Budeme-li přistupovat 
k řešení problémů výhradně pragmaticky, bez širší myšlenkové 
koncepce a následného dialogu, nedobereme se nikdy k dobrému 
výsledku. Možná tak na rok, na dva, na dvě tři volební období. Po-
tom se to stane vymlácenou slámou. 

Zadlužíme se a naši potomci nebudou moci investovat. 
Rozprodáme půdu, zničíme si krajinu a naši potomci nebudou mít 
kam zasít, kde dýchat čerstvý vzduch, kde klidně bydlet. Budeme 
opovrhovat vzdělanými odborníky a naši potomci budou hloupí. 
Spokojíme se s obcházením práva a špatným výkladem pravdy 
a naši potomci nepoznají demokracii. Nepochopíme a zboříme si 
starý svět a naši potomci se stanou omezenými chudáky, kteří 
nepoznali svou vlastní historii. A pak, jednou, třeba, nepochopí 
a zboří i nás. Stojíme na prahu starého a nového světa. Nezatra-
cujme myšlenku, cestu i cíl. Jsou to neměnné substance života na-
příč věky. Základní stavební kameny budoucího úspěchu nás 
všech! 

 
PhDr. Aleš František Plávek 

zastupitel města Lišov 

 
 

 
Další změna územního plánu a informovanost občanů 

 
V pondělí 29. března 2021 se konala schůze zastupitelstva 

města. Jedním z bodů jednání byla i změna územního plánu (ÚP) 
č. 3, o níž se občané mohli dozvědět z pozvánky na jednání. Co se 
však za danou změnou skrývá, mohli podle pouhého názvu jen 
těžko rozšifrovat. Zastupitelé dostali podkladové materiály deset dní 
před schůzí zastupitelstva města, což je nejzazší, zákonem daný 
termín, ovšem jedná se o běžnou praxi. Nicméně některé 
dokumenty, na které se zpráva odkazovala, dostali zastupitelé až 
těsně před samotným jednáním. U tak důležitého bodu jako je 
změna ÚP, to bylo od vedení města tak trochu nešťastné. I proto 
požádal opoziční zastupitel Ing. Ondřej Kubala (KDU-ČSL) ostatní 
zastupitele o odložení bodu na další schůzi, k čemuž nakonec 
došlo. 

A o čem daná změna ÚP č. 3 je a jaké lokality se to týká? 
Jedná se o lokalitu východně od lišovské ulice Lazna. V současné 
době je území klidové, převážně s loukami a pastvinami pro doby-
tek. Stavební firma koupila v dané lokalitě pozemky a některé 
z nich, vedené jako územní rezerva pro výrobu a skladování, chce 
z této rezervy vyjmout. Vedení města dalo návrh na usnesení, kde 
požadovalo po zastupitelích schválení dané změny ÚP. De facto 
žádalo, na návrh stavební firmy, o převod pozemků z „územní 
rezervy“ do plochy „návrhové“ s cílem vyjmout definované pozemky 

2 312 znaků 2 997 znaků 
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stavební firmy z rezervy ÚP, v níž je již dlouhá léta, a pře-
měnit je na pozemky umožňující výrobu a skladování. 
Návrh na změnu ÚP prozatím městská rada stáhla 
po nátlaku občanů s tím, že se pokusí vyvolat jednání 
právě mezi občany a zástupci stavební firmy. O tom, jak se 
bude situace dál vyvíjet, vás budeme informovat na webu 
www.kdulisov.cz a v Hlasu Lišovska. 

Nyní se vrátím k tomu, jak o dané plánované změ-
ně byli dopředu informováni občané města. Jednoduše. 
Od radnice pouze pozvánkou obsahující větu „Návrh změ-
ny č. 3 ÚP města Lišov“. Rozhodně to není podle zákona 
špatně, ale od občany zvolených zástupců města bych 
očekával lepší informovanost. S ohledem na to, že ani pár 
dní před schůzí zastupitelstva nemají obyvatelé lokality, 
která může být změnou zásadně ovlivněna, žádné infor-
mace, snad kromě zprávy o chystané změně, rozhodl jsem 
se iniciovat návrh na usnesení. Vedle programu měl za cíl 

zveřejňování také podkladových materiálů na webu města, 
tedy toho, o čem zastupitelé budou jednat. Tak, jako to 
praktikují i v jiných městech. Obecně lze konstatovat, 
že materiály zveřejněné předem deklarují transparentní 
a otevřený přístup města a jeho představitelů. 

Návrh na usnesení bohužel zablokovali koaliční 
zastupitelé. Hlavním odůvodněním bylo, že členové rady 
již pracují na svém vlastním obdobném návrhu spolu 
s odborníky. Popravdě, nevím, jak dlouho na tom pracují, 
ale bez přestání a větších změn v radě města vládnou 
bezmála 11 let, a tak času na otevřenější přístup vůči 
občanům měli více než dostatečný. Bude-li případný návrh 
rozumný, jako opozice jej rádi podpoříme. 
 

Ing. Jan Kresan 
zastupitel města Lišov

 

   

 

Čápi versus investor? 

Když se zmíníme o čápech 
v Lišově, tak téměř každý místní 
občan si vybaví, kde mají každoročně 
své hnízdo. Ano, je to vysoký komín 
poblíž Žižkovy ulice. Tito místní ptačí 
krasavci jsou na prvním místě v celo-
republikovém srovnání v počtu od-
chovaných mláďat (v roce 2015 jich 

bylo okroužkováno pět). Proč se jim tady tak daří? Vý-
chodním směrem od ulice Lazna se nacházejí ideální 
přírodní podmínky. Tvoří je soustava úředně evidovaných 
biotopů a doplňuje vodní biokoridor Lišovský potok. K vi-
dění jsou tu i jiné velmi ohrožené druhy ptáků i oboj-
živelníků a jejich zdejší výskyt je veden v odborné 
databázi. Tyto biotopy svým současným složením (mo-
křady, vrbiny, rákosiny) jsou pro svůj výskyt ideálním 
životním prostředím. 
 V čem je problém? Nový vlastník pozemků se v té-
to lokalitě rozhodl postavit sídlo stavební firmy, vybudovat 
skladovací prostory a parkoviště pro těžkou techniku. 
Podnikatelský záměr z nevědomosti, či navzdory tomu, co 
se na daném pozemku nachází? Na konci ulice Lazna již 
stojí rozsáhlý průmyslový areál, ulice je silně zatížena těž- 

kou dopravou, prachem, hlukem, a standard životních 
podmínek místních obyvatel rapidně klesá. Je nutno zmínit 
i dotčení této lokality budoucí plánovanou výstavbou ob-
chvatu Lišova, který bude ve vzdálenosti cca 50 metrů 
od posledního rodinného domu. 
 Výše zmíněné pozemky jsou v současné době 
vedeny v katastru jako trvalé travní porosty. Podle 
odborných studií mají právě travnaté porosty a drobnolisté 
dřeviny největší schopnost působit jako protiprachový filtr 
ovzduší v podobně zatížených lokalitách. Výstavbou 
dalšího průmyslového areálu na těchto pozemcích bychom 
tak přišli o přírodní biotopy, společenstva chráněných 
zvířat a ptáků a ochranný protiprachový filtr. Vyústěním 
obslužné komunikace z areálu stavební firmy na ulici 
Lazna, a s nárůstem vlivů další těžké techniky, by pod-
mínky pro život místních byly již za hranicí únosnosti. 
 

Jiří Janoušek 

občan města Lišov 
 

 

FB & WEB 

1 955 znaků 
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Rozhovor s Mgr. Šimonem Hellerem 

středoškolským pedagogem, zastupitelem města České Budějovice a Jihočeského kraje 

 
Díky své pedagogické i po-
litické praxi jste sečtělým 
člověkem se zkušenostmi 
a nadhledem. Mohl byste 
nám proto nastínit, jaká vý-
chodiska vidíte ze součas-
né situace? 
 

Podle dat z celého světa se 
ukazuje, že zatím jediným 
dlouhodobým východiskem 
je proočkovat významnou 
část společnosti. A to aspoň 
na sedmdesát procent. 
Příklad si můžeme vzít třeba 
v Izraeli, kde měli již začát-
kem ledna proočkováno 

nějakých 20 % populace, oproti tomu v ČR jsme měli jen 
0,2 %. Druhou otázkou jsou aktuální opatření. Jsem 
přesvědčen, že prioritně bychom měli řešit otevření škol. 
Kromě důležitosti vzdělání budoucí generace je třeba si 
uvědomit i ekonomický dopad, kdy rodiče musí s dětmi 
zůstávat doma a nechodí do práce. Bohužel vláda nejdříve 
zavírá školy a otevírá je poslední. Oproti tomu například 
hobby centra mají jinou preferenci. A to je velká škoda.  
 

Nechybí v obcích, a v české společnosti vůbec, lídr, 
který by byl slušný, čitelný a důvěryhodný? 
 

Všichni asi cítíme, že chybí. Sám si pokládám otázku, jak 
by v dnešní době uspěl třeba Tomáš Garrigue Masaryk. 
Nicméně to se nedozvíme. Politika je vždy odrazem lidí. 
Naší zemi přes 40 let decimoval totalitní režim v duchu 
"kdo neokrádá stát, okrádá vlastní rodinu." Mojžíš musel 
po poušti chodit 40 let. A ta délka není náhodná. Byla to 
totiž průměrná délka tehdejšího života. To znamená, že 
k novým pořádkům Mojžíš potřeboval, aby do Izraele přišel 
svobodný národ, který nezažil otroctví. Jsem přesvědčen, 
že je to stále stejné s tím rozdílem, že průměrná délka 
života je dnes přibližně 80 let. Takže nám ještě nějakých 
50 let chybí. Pevně věřím, že se té "naší svobodné země" 
moje děti dožijí.  
 

Ztratíme se jednou v dezinformacích? 
 

Dezinformace jsou velkým problémem, a podle veřejně 
dohledatelných zpráv tajných služeb se na nich na našem 
území dlouhodobě podílí například Rusko. Nejlepší 
obranou proti dezinformacím je vzdělaný, kriticky smý-
šlející občan, a to je jedna z klíčových kompetencí, kterou 
bychom měli naše studenty naučit. Dokud si naše 
společnost neuvědomí, že podpora školství by měla být 
nejdůležitější prioritou, neposuneme se dál. Historický 
příklad si můžeme vzít například v severských zemích 
nebo v Irsku.  

 
Rozhovor vedl 

Ing. Ondřej Kubala
 

 

Zápisky z 12. zasedání Zastupitelstva města Lišov 

 

Koncem března se konalo 
již dvanácté zastupitelstvo města. 
Oproti zvyklostem dorazila do kul-
turního domu i veřejnost ve větším 
počtu. Bylo to z důvodu změny 
č. 3 Územního plánu (ÚP), kterou 
narychlo připravilo a doporučilo 
k odsouhlasení zástupcům vedení 
města. Nejprve byl předložen 

k odsouhlasení program. Zastupitel Ing. Jan Kresan 
(za KDU-ČSL) navrhl doplnění programu o bod „Zveřejňo-
vání podkladů na jednání zastupitelstva před zasedáním 
na webových stránkách města“. Odůvodnil jej tím, že ob-
čané nejsou dopředu seznámeni, o čem se bude na da-
ném zasedání jednat. A proto z důvodu transparentnosti 
a otevřeného přístupu navrhl, aby dané materiály byly 
k dispozici široké veřejnosti před schůzí. Návrh nebyl 
zařazen do programu. Zablokovali jej koaliční zastupitelé 
za SNK Lišovsko a ČSSD. 

Následovalo úvodní schválení zapisovatelů a ově-
řovatelů zápisu ze zasedání. Ověřovatel předchozího zá-
pisu, zastupitel Jan Kresan, měl k němu připomínky. Ty 
však do zápisu nebyly zapracovány a ani formou námitek 
nebyly následně do zápisu dopsány. Stejně tak se v po-
sledním zápise ze 12. zasedání zastupitelstva nedočtete, 
že veřejnost důrazně nesouhlasila se změnou č. 3 ÚP 

a k zastupitelům vznesla řadu připomínek. Vše se odbyte 
poznámkou „viz zvukový záznam“. Zkuste však zvukový 
záznam najít na novém městském webu! Chová se tak 
opravdu transparentní a otevřené vedení města? 

Následovala dlouhá diskuze nad změnou č. 3 ÚP. 
Veřejnost dala jasně najevo svůj nesouhlas se změnou, 
kterou předložila zastupitelům městská rada. Opačný 
pohled na věc měl majitel pozemku, který změnu navrhuje 
a developer, který mu daný pozemek pomohl zprostřed-
kovat. Zastupitel Ing. Ondřej Kubala (KDU-ČSL) po vy-
slyšení názoru obyvatel, a na základě některých materiálů, 
těsně před jednáním doporučil, aby se daný bod odložil. 
To následně navrhl i starosta Bc. Jiří Švec (SNK Lišovs-
ko). Zřejmě si uvědomil, že ačkoliv daný bod předložil 
spolu s kolegy ke schválení, nemá díky připomínkám ve-
řejnosti, a mnoha nejasnostem, moc šancí na odsou-
hlasení. Daný bod byl tedy odložen a lze předpokládat, 
že na následující schůzi se jej rada města v pozměněné 
verzi bude opět snažit předložit. 

Nově zastupitelé schválili pravidlo pro poskytování 
neinvestičních dotací z rozpočtu města. Doposud pravidla 
nebyla žádná. Lze předpokládat, že z důvodu poklesu 
příjmů města, zadlužení a nedostatku finančních rezerv 
z dob minulých nastává doba, kdy se daná pravidla mohou 
hodit. Zastupitel Jan Kresan navrhl doplnit tato pravidla 
o to, aby bylo jasně definováno, na co lze podporu použít. 

3 722 znaků 

2 314 znaků 
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Vedle podpory sportu navrhl i definici podpory zkvalitnění 
života občanů města a místních částí, a to krom sportu 
i v oblasti kulturní, sociální a dalších zájmových aktivit. 
Návrh zastupitelé podpořili. 

V majetkových záležitostech zastupitelé schválili 
mj. převzetí pozemků, vodovodu, kanalizace, veřejného 
osvětlení, komunikace a chodníků od investora ZTV 
Za hřištěm. Město tak převzalo pět slepých silnic bez 
točen, které zřejmě vidí jako praktické pro údržbu či svoz 
komunálního odporu. Problém však tkví v tom, že ZTV je 
napojená pouze jednou přístupovou cestou na okolní 
komunikace. Podle slov starosty Jiřího Švece nebyla 

možnost, jak investora donutit ZTV zokruhovat. Město 
proto bude ze svých peněz investovat napojení na silnici 
směrem na Hůrky, aby došlo k zokruhování celé lokality. 
Daný převod zastupitelé za KDU-ČSL nepodpořili. 

Dále zastupitelé brali na vědomí, že byly podány 
žádosti o dotace na akce „Zázemí sportoviště Lišov“ 
a „Stavební úpravy přízemí MěÚ Lišov – Knihovna a archiv 
města“. V minulosti se dotace na akce bohužel nepodařilo 
získat, snad se to povede nyní. 

Ing. Jan Kresan 
zastupitel města Lišov

 

Odpady 

 
Lidstvo jako celek, obzvlášť západní svět, udržuje svůj 
život v enormním pohodlí za pomoci neustále rostoucí 

ekonomiky. Ekonomický růst je 
stimulován opakovanou produkcí 
výrobků, jež nemají vysokou 
životnost, a na níž je spotřebová-
váno značné množství přírodních 
zdrojů. Jednou z externalit konzum-
ního způsobu života je bohužel 

vznik odpadů a jeho kumulace nejen u koncového spotře-
bitele. Zbývá si položit nerudovskou otázku: „Kam s ním?“ 

Odpady jsou velkým problémem, protože konta-
minují všechny vrstvy biosféry, včetně vody a půdy. 
Ve světových oceánech vznikají odpadkové pásy, které 
jsou mnohonásobně větší než Česká republika. Na sklád-
kách se hromadí miliony tun jedů uvolňující se do ovzduší, 
do vody a půdy. Jen pro představu, v České republice 
za rok 2019 bylo vyprodukováno 37,4 mil. tun smetí, z to-
ho 1,8 mil. tun nebezpečných odpadů. Na jednoho oby-
vatele ČR tak ročně připadá produkce 3 502 kg všech 
možných druhů odpadů. Samo lidstvo si tráví prostředí 
a ohrožuje existenci života na této planetě. Optimální 
cestou do budoucna je odpad nevytvářet. Ovšem nežijeme 
v ideálním světě, proto minimální nutností musí být odpady 
třídit a předávat k opětovnému zpracování. Česká re-
publika v množství vytříděného odpadu nepatří mezi 
premianty, za ostatními evropskými státy značně pokul-
hává, a proto u nás skončilo na skládkách minulý rok 46 % 
komunálního odpadu. Z jakého důvodu se nám nedaří 

vytřídit alespoň podobné množství odpadů, jako u našich 
západních sousedů? Nemáme srovnatelné podmínky? 

Města a obce v České republice se s tříděním od-
padů vypořádávají různými způsoby. Některé vytvářejí 
centrální kontejnerová úložiště, jiná poskytují občanům 
pytle, do kterých občané tříděný odpad shromažďují 
a v den svozu je ponechávají na ulici. Podobnou představu 
měla i jedna rodilá obyvatelka Lišova. Nejen, že vedení 
města nechtělo této paní naslouchat, nenechalo ji otisk-
nout článek o třídění odpadů v Lišovském zpravodaji, kde 
se snažila prezentovat své názory, ale dokonce byla i hru-
bě atakována jistým panem Jiřím Švecem … 

Představa volně ložených pytlů se tříděným 
odpadem pro mne také není úplně lákavá, nicméně 
uvědomuji si, že současná kontejnerová stání nemají 
dostatečnou kapacitu a pro mnohé spoluobčany jejich 
obcházení a hledání volného místa je demotivující. 

Lišov by se mohl inspirovat v obcích, kde kombi-
nují centrální kontejnerová stání s popelnicemi na tříděný 
odpad, které umisťují u rodinných domů. Podle stávajících 
zákonů by měla Česká republika ukončit skládkování 
do roku 2030. Na tyto změny se budeme muset připravit. 
Je téměř jisté, že se poplatky za netříděný odpad budou 
zvyšovat. Navíc naše město přijde o každoroční pří-
jem 22,5 milionu Kč, který pobírá za ukládání odpadu 
na svém katastru. Pojďme proto hledat společnou cestu 
pro udržitelnou budoucnost! 

Ing. Martin Filip 
člen finančního výboru města

  
 

Víte, že ... 

 … začala platit nová pravidla pro vydávání Lišovského zpravodaje? Omezení na 1 200 znaků, a to včetně nadpisu 
a podpisu, mají tzv. nevyžádané příspěvky. Kdo však rozhodne o tom, zda a který příspěvek je nevyžádaný a který 
vyžádaný? A týká se to jen příspěvků opozičních zastupitelů? 

 … město Lišov získá z Krajského investičního fondu Jihočeského kraje dotaci 5 mil. Kč na vybudování zázemí 
sportoviště? Velké poděkování patří mimo jiné i krajským radním za KDU-ČSL, kteří se o udělení dotace zasadili. 

 … pobočka České spořitelny v Lišově ukončuje svůj provoz ke dni 25. června 2021? 
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2 849 znaků 

597 znaků | Tak nakonec 
jsme se přece vešli! 


